
ritat entre els pobles d’Espanya. Pot ser la incapacitat per a
vore eixa responsabilitat de portar endavant una gran nació
com és Espanya, pot ser perquè va claudicar davant de les
exigències d’esquerra republicana de Catalunya després del
pacte del Tinell (Aplaudiments) Pot ser, pot ser que la minis-
tra de Medi Ambient també haja portat al president del
govern a un camí sense eixida.

En definitiva, la responsabilitat política absoluta, com-
pleta, sense matisos la té Rodríguez Zapatero i el seu decret
de derogació de la construcció del transvasament de l’aigua
de l’Ebre a la Comunitat Valenciana, a l’àrea metropolitana
de Barcelona, a Múrcia i a Almeria. Ha generat una crispa-
ció i una tensió en termes socialistes que mai havia viscut la
nostra comunitat i el nostre país. Per això, l’única possibili-
tat que té la Comunitat Valenciana de tindre opcions de futur
des del punt de vista de l’aigua és el canvi de govern al
govern d’Espanya.

Moltes gràcies. (aplaudiments)

La senyora presidenta:

Té la paraula el síndic del Grup Parlamentari Socialista,
senyor Luna.

El senyor Luna González:

Muchas gracias, señora presidenta.
Señor presidente.
Todos los que sabemos leer y queremos entender lo que

leemos hemos podido leer perfectamente su programa elec-
toral y darnos cuenta que en el no va el trasvase del Ebro. Es
más, cuando hemos leído el programa definitivamente apro-
bado hemos visto que sí que va por dos veces, además no
una, dos veces, la preferencia del pacto de agua de Aragón
antes de hablar de sobrantes a otras cuencas. Este hecho
quiebra de manera definitiva y grave la propuesta que usted
le ha venido haciendo a los valencianos durante los últimos
años. Este hecho supone la constatación de la gran estafa
que usted ha estado haciendo a los valencianos. Por eso, yo
le vengo a preguntar hoy: ¿Cómo piensa afrontar los pro-
blemas derivados de la necesidad de agua en la Comunidad
Valenciana?

Muchas gracias.

La senyora presidenta:

Té la paraula el president del Consell.

El senyor president del Consell:

Gràcies, senyora presidenta.
Senyories.
Senyor portaveu del Grup Parlamentari Socialista.
El programa del Partit Popular d’estes eleccions, que per

tant es convertirà en programa de govern a partir del 9 de
març (aplaudiments) és un programa que diu clarament, cla-
rament, les necessitats hídriques de la nostra comunitat, cla-
rament el que significa el transvasament de les aigües
sobrants de l’Ebre a la nostra comunitat.

Quan parla de conques excedentàries, senyor Luna, de
quines conques estem parlant en tota Espanya? Quan es
parla de conques deficitàries, senyor Luna, de quines con-
ques estem parlant en tota Espanya? O és que de la lectura
vosté no sap traure les conclusions del que significa conques
excedentàries i conques deficitàries? O és que el desconei-
xement del socialisme valencià arriba a no entendre que les
nostres conques són excedentàries? (Aplaudiments)

Senyor Luna, vosté que és de la província d’Alacant, és
capaç vosté d’anar per la província d’Alacant dient que el
Vinalopó o el Segura són conques excedentàries?
(Aplaudiments) I és vosté capaç de dir també a la província
d’Alacant i a tota la Comunitat Valenciana que l’Ebre no és
una conca excedentària? De què estem parlant, senyor Luna?

Es parla de transferències, de conques excedentàries a
conques deficitàries, es parla de sobrants i a més es parla de
començar quan abans totes les obres hidràuliques necessà-
ries per a fer possible un programa seriós en matèria d’aigua
per a tota Espanya, ho fica el programa. (aplaudiments)

I el programa, per al seu disgust personal, senyor Luna,
també fica la paraula transvasament dins del mateix escrit.
Per tant, l’única estafa que han tingut els valencians ha sigut
la política hídrica dels socialistes, per això vostés estan en
l’oposició.

Moltes gràcies. (aplaudiments)

La senyora presidenta:

Té la paraula el síndic del Grup Parlamentari Socialista,
senyor Luna.

El senyor Luna González:

Muchas gracias, señora presidenta.
Señor presidente, claro que sé sacar conclusiones de la

lectura. Y, mire, le voy a leer lo que decía usted en esta
cámara el día 25 de junio de 2007. «...Porqué para decirme,
parece ser, que sí al trasvase del agua del Ebro me habla de
comisiones, de territorio, de explicaciones, de consensos y
de no sé qué cosas más. Mire, señor Pla, esto es muy senci-
llo: sí al transvase del agua del Ebro. Ya está. Así de fácil.
Queremos el transvase sí o no. Fíjese que fácil. Dígamelo, sí
al transvase del agua del Ebro.» (Aplaudiments) Gracias,
gracias, muchas gracias.

Señora presidenta, descuénteme el tiempo, porque creo
que lo que quieren es taparme. 

Mire, si es tan fácil porqué no lo ponen en su programa.
Ustedes tuvieron un primer aviso con la retirada de la
enmienda de los 600 millones en los presupuestos de este
año que les obligaron a retirar. Y usted, a continuación de
eso, se jacta de que el trasvase del Ebro va a ir en el progra-
ma de su partido y consigue con eso poner en evidencia a su
partido y a su candidato, señor Rajoy. 

Mire, pone en evidencia a su partido porque evidencia
que hay falta de criterio en el Partido Popular, que no tienen
las cosas claras en este tema, están enfrentados todos los
territorios.

Pone en evidencia al señor Rajoy porque evidencia la
falta de liderazgo, un problema que se enquista porque no lo
aborda en su momento, no sabe ni consensuarlo ni cortarlo,
y tiene que al final ceder al chantaje del señor de Aragón que
se lo impone a usted.

Y al final pone en evidencia su falta de peso político en
España y en el Partido Popular, porque se tiene que comer
sus propias palabras. (Aplaudiments) Ha perdido usted la
bandera y no lo puede aceptar.

Mire, ¿hasta cuándo le va a durar este discurso? Si nos-
otros ganamos las elecciones de marzo, ¿qué van a estar?
¿Cuatro años más jugando aquí al victimismo? Y si las gana-
ran ustedes, por casualidad, primero, no las tendrían…
(remors) —yo les rogaría que me dejaran terminar—, no las
ganarían con mayoría absoluta, desde luego; y además, aun-
que las ganaran, por dos veces en su programa está el pacto
del agua de Aragón. Hasta el 2015 no se terminan las obras
de ese pacto. Lo ha dicho aquí, en la prensa de aquí, Rajoy,
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y se harta de decirlo el señor Pizarro cada vez que le ponen
un micrófono delante.

Oiga ¿qué va a hacer usted el 10 de marzo? ¿Tiene alguna idea
de lo que va a hacer el 10 de marzo? ¿O va a seguir contándonos
milongas y hablando de lo que hemos dicho los socialistas?

Le voy a dar otra idea. Mire usted, cuando a Indalecio
Prieto se le ocurrió el trasvase del Tajo-Segura tampoco
defendíamos las desaladoras. ¿Sabe por qué? Porque no se
habían inventado.

Claro, nosotros en 1994 efectivamente defendíamos el tras-
vase. Pero es que de 1994 a aquí la tecnología de la desalación
—no sé si usted lo sabe— ha evolucionado bastante, entre otras
cosas se gasta menos de la mitad de energía; no se habían
inventado entonces las membranas esas de baja presión.

Por tanto, nosotros no somos fundamentalistas en este
tema. Ustedes sí. ¿Y sabe por qué? Porque el agua para uste-
des no es un problema de los valencianos, es una bandera. Y
las banderas lo último que se hace es perderlas. Y ustedes se
aferran a esa bandera y siguen sin solucionar el problema a
los valencianos.

Nuestra posición, señor presidente, es una posición de
futuro, porque la tecnología avanza. La suya es una posición
muerta, que lleva al fracaso, porque no tienen ustedes ni el
trasvase del Ebro en el programa, ni tienen ustedes acuerdo
con nadie para llevar el trasvase del Ebro, ni siquiera dentro
de su propio partido. Y no tienen ustedes financiación euro-
pea, como hemos tenido ocasión de comprobar muy recien-
temente al respecto.

Por tanto, señor presidente, diga de alguna vez algo con-
creto sobre el tema. No siga engañando a la gente, no siga
intentando manipular. Mire, ustedes deberían saber por pro-
pia experiencia, y dura, de hace cuatro años, que intentar
alargar los problemas a ver si pasan las elecciones, manipu-
lando a la gente, da muy mal resultado. Deberían de saber-
lo. Por lo tanto, yo le ruego que reflexione.

Mire…, y sobre todo, deje de hablar de la imposición
catalana. Ayer demostré claramente que la posición del
Partido Socialista en materia del trasvase del Ebro se fijó en
el debate del Plan hidrológico nacional de junio de 2001. El
Pacto del Tinell, por si no lo sabía, se firmó en diciembre de
2003, más de dos años y medio después. La apuesta que le
hice ayer al señor González Pons la sigo manteniendo, en
los términos en los que la hice. Nuestra posición es anterior
al Pacto del Tinell... (La senyora presidenta desconnecta el
micròfon de la trona)

La senyora presidenta:

Muchas gracias, señor Luna. (Protestes)

Cinco minutos. (Aplaudiments i remors)

Té la paraula el president del Consell.

El senyor president del Consell:

Gràcies, presidenta.
Senyories.
Senyor Luna, queden-se vostés en la membrana de les

dessaladores i mosatros en la bandera de la defensa dels
interessos dels valencians. (Aplaudiments)

Vosté a la tecnologia de la dessalació, mosatros a la
defensa dels interessos reals d’esta terra que demana aigua.
Perquè a Espanya hi ha aigua per a tots i perquè hi ha pos-
sibilitats tècniques (remors) perquè les aigües sobrants de
les conques excedentàries vinguen a la nostra terra i siguen
garantia de futur per a tots mosatros. (Aplaudiments)

Alt i clar. I, efectivament, en el debat d’investidura li vaig
preguntar al senyor Pla: «Sí o no? És així de senzill. Estan
d’acord o no estan d’acord?» El Grup Parlamentari Popular,
el Partit Popular de la Comunitat Valenciana i de tota
Espanya diu «sí». I el Partit Socialista..., i el Partit Socialista
i la suma necessària per al seu govern, que és Esquerra
Republicana de Catalunya, diuen «no» al transvasament.
Eixa és la gran diferència.

I el Pacte del Tinell ho diu claríssimament, diu: deroga-
ció del transvasament de l’aigua de l’Ebre a la Comunitat
Valenciana. Clarament. Per què? Perquè en el socialisme
valencià hi ha un problema atàvic, atàvic, i és que la
Comunitat Valenciana no se desenrotlle a la mateixa veloci-
tat que altres territoris limítrofs. (Remors i aplaudiments)
Per això és un problema atàvic. Per això (aplaudiments), per
això, l’autovia de comunicació entre el centre peninsular i la
nostra comunitat la va fer el Partit Popular (Se senten unes
veus que diuen: ¡Hala!”) (Aplaudiments)

Per això, per això varen parar, varen parar la construcció
de l’AVE. Jo no vull licitacions, jo volia l’AVE al mateix
temps que a Barcelona. I ja ha arribat a Barcelona (aplau-
diments) i no ha arribat a València. Al mateix temps.

I per això (aplaudiments), i per això ens varen llevar el
transvasament de l’aigua de l’Ebre, i per això han parat
també l’ampliació del nostre port que mos ha costat Deu i
ajuda per a la seua ampliació. (Remors i aplaudiments) Eixa
és la diferència.

I hi ha un problema, hi ha un problema de competitivi-
tat, (veus) i és: o mosatros o els altres. I per a mi sempre pri-
mer mosatros, els valencians. (Aplaudiments)

La senyora presidenta:

Tiene la palabra, señor Bru. Señor Signes, perdón.

El senyor Signes Núñez:

Senyor president, com vosté se n’ha anat por los cerros
de Úbeda i ha fet mil piruetes per a no evidenciar l’engany
als valencians, permeta’m que li torne a preguntar:

Senyor president, està d’acord amb què l’aigua de l’Ebre
no arribe a la Comunitat Valenciana fins 2020, quan es com-
plisca el Pacte de l’Aigua d’Aragó, previst que finalitze en
2015, i sempre que hi hagen sobrants, tal  com figura en el
programa electoral del seu partit, sí o no? (Remors)

Li repetisc la pregunta: està vosté d’acord que l’aigua de
l’Ebre no arribe a la Comunitat Valenciana fins que es com-
plisca el Pacte de l’Aigua d’Aragó i sempre que hi hagen
sobrants, tal com figura en el seu programa electoral. Sí o
no? (Se senten veus que diuen també alhora: “¿Sí o no?”)
(Rialles)

La senyora presidenta:

Honorable conseller.

El senyor conseller de Medi Ambient, Aigua, Urbanisme
i Habitatge:

Gràcies, presidenta.
El senyor Signes se pren com un joc el tema de l’aigua a

la Comunitat Valenciana. (Protestes) Ells no fan més que
ocultar la realitat del Partit Socialista. És Zapatero el que es
va carregar el transvasament de l’Ebre i el que s’ha carregat
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el Pla hidrològic nacional, sense cap dubte. (Aplaudiments)
Obres que estaven fetes les han paralitzat estos senyors.

Li diré més. Jo crec que ell a la millor no sap que la
Comunitat Valenciana té una part del territori dins de la
conca de l’Ebre, i tampoc renunciem a eixe volum d’aigua
que mos correspon com a ells, perquè hi ha sobrants i per-
què som un territori del transvasament de l’Ebre.

I li diré més. No necessàriament ha d’acabar-se tot. Però
sempre en el Pla hidrològic nacional ha sigut prioritari, sempre,
les conques on està l’aigua, les conques que necessiten l’aigua
d’eixa conca, les conques que necessiten eixa aigua. Sempre. El
transvasament de l’Ebre en el Pla hidrològic de 2001, en el de
2003, sempre ha sigut aixina. Vostés són els que se carreguen
el transvasament de l’Ebre perquè no estan defensant... (La sen-
yora presidenta desconnecta el micròfon de la trona)

La senyora presidenta:

Muchas gracias, señor conseller. (Aplaudiments)

(Se sent la veu del senyor Camarasa)

Señor Camarasa, por favor.

El senyor Signes Núñez:

Valencians i valencianes, no sabem si sí o si no. És la tàc-
tica del Partit Popular.

Senyor president, repetisc la pregunta no contestada per
vosté i li demane que siga concret i concís. Si tal i com
apunten les previsions, el pacte... (La senyora presidenta
desconnecta el micròfon de la trona)

La senyora presidenta:

Muchas gracias, señor Signes. (Se sent una veu que diu:
«Li toca a ell, li toca a ell.») ¿Pero no es la segunda?
(Protestes)

Perdón, señores diputados, como le quedaban a usted
ocho segundos, se los estaba computando. (Remors)

El senyor Signes Núñez:

Entenc que no agrade el que dic, peró repetisc, senyor
president, repetisc la pregunta no contestada per vosté i li
demane que siga concret i concís.

Si tal i com apunten les previsions, el Pacte de l’Aigua
d’Aragó no s’acabaria d’executar fins 2015, com vosté sap,
i l’aigua de l’Ebre no arribaria a la Comunitat Valenciana,
per tant, fins 2020 com a mínim, en cas d’haver sobrants —
que és el que diu el seu programa electoral, tal i com diu el
programa electoral del Partit Popular—, i tenint en compte
la seua oposició, la de Rajoy i la del senyor González Pons
a les dessaladores i a la resta d’actuacions del Programa
AGUA del Govern d’Espanya, pregunte: com pensa vosté
garantir fins a eixa data, fins el 2020, l’aigua que necessitem
els valencians?

Moltes gràcies.

El senyor conseller de Medi Ambient, Aigua, Urbanisme
i Habitatge:

Senyor Signes, jo crec que ha quedat evidentment con-
testat. Però li torne a dir: sí i sí, tenint en compte que el Pacte
de l’Aigua i el transvasament de l’Ebre no són un per acabat
i l’altre començat, sinó un garantit que ha començat i l’altre

també. Sí i sí.  (Se senten unes veus que diuen: «No, no, no,
no, no, no») (Aplaudiments)

La senyora presidenta:

Señor Signes, le recuerdo a usted que anteriormente ha
tenido usted un tiempo…

El senyor Signes Núñez:

Que he renunciat a ell.

La senyora presidenta:

No. Perdón, no ha renunciado usted. (Remors) Con el
tiempo, señor Signes, con el tiempo que ha intervenido la
primera vez y luego que ha vuelto a intervenir, que yo he
puesto… (Remors)

Pasamos…, pasamos, señor Signes. Señor Morera…

El senyor Signes Núñez:

Me queden deu segons.

La senyora presidenta:

…interviene, inter… (Remors)

Señor Signes.

El senyor Signes Núñez:

Deu segons.

La senyora presidenta:

Perdón, señor Signes, usted ha intervenido tres veces,
cuando su (veus) turno es de dos. (Protestes)

Señor Signes, ha intervenido. Y ahora tiene la palabra el
portavoz adjunto de Compromís, señor Morera, por motivos
de intervención de la señora Oltra. (Protestes)

La senyora presidenta:

Señor Morera ¿usted renuncia a su turno? (Esbronc)

El senyor Morera Català:

Moltes gràcies, senyora pregunta.
La pregunta prèvia que ens podíem formular és si este

espectacle el podrem presenciar en Las Vegas de Los
Monegros, perquè tant vostés, el Partit Popular com el Partit
Socialista, estan d’acord en urbanitzar el desert.

Dit això, la pregunta que li volem formular en nom del
nostre grup, senyor president, és quines actuacions està
duent el Consell de La Generalitat de cara a la prevenció
dels incendis de la campanya primavera-estiu del 2008.

La senyora presidenta:

President del Consell.

El senyor president del Consell:

Gràcies, presidenta.
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